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Abstract
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التي أصبحت من أهم القضايا على الساحة   المائي الأمنتركز دراستنا على مشكلة 
الدولية و التي أصبحت تلقى إهتماما واسعا من طرف الدول و الحكومات نظرا لكونها 

المفكرين و الدارسين فإن النزاعات مستقبلا ستكون  و حسب ،القومي لها  بالأمنترتبط 
 حول المياه و مصادرها .

تعاني من عدم قدرتها على تحقيق أمنها المائي   ككل دول شمال إفريقيا المغرب و
الديمغرافي بالإضافة  النمو و تواجه مجموعة من التحديات على مستوى المناخحيث 

وضع شبكة من الاستراتيجيات من إلى  دفعها الأمر الذي الجفاف و التصحر  إلى
 العجز المائي التي قد تلحق بالبلاد أزمة أمامتدبير هذا المورد و الوقوف  اجل

  .مستقبلا
 

 الإستراتيجيةالمائي ،الموارد المائية ، الأمنالبيئي ،  الأمن، الأمنالمفتاحية:  الكلمات
 الموارد المائية ، التنمية الاقتصادية إدارةالمائية ، 

  Our Study focuses on the problem of water security whiche has become 

one of the most important issues in the international arena which has 

become a major concern of countries and governments because they are 

related to national security According to thinkers and scholars, future 

conflicts will be about water and its sources. 

   Morocco, as one of the North African countries, suffers from its inability 

to achieve its water security. It faces a number of challenges at the level of 

climate and demographic growth in addition to drought and desertification 

This has led to a network of strategies for managing this  resource and 

facing the water deficit crisis. May be inflicted on the  country  in the future. 


